
RIKSDAGENS PROTOKOLL.
1900. Första Kammaren. N:o 27.

Onsdagen den 18 april.

Kammaren sammanträdde kl. 2,30 e. m.

Herr statsrådet grefve Wachtmeister aflemnade Kongl. Maj:ts 
nedannämnda nådiga propositioner till Riksdagen:

l:o) angående bestämmelser om förlust af pensionsrätt eller 
pension för den, som blifvit från innehafvande tjenst afsatt eller för
klarats hafva gjort sig till afsättning skyldig;

2:o) angående efterskänkande^ af kronans rätt till danaarf efter 
handelsidkerskan Klara Karolina Åkergren från Lindesberg;

3:o) angående efterskänkande af kronans rätt till danaarf efter 
Anna Kajsa Andersson;

4:o) angående efterskänkande af kronans rätt till danaarf efter 
handlanden K. S. Zackau från Stockholms län; samt

5:o) angående efterskänkande af kronans rätt till danaarf efter 
handskmakaren Anders Sjögren från Ystad.

Justerades protokollen för den 6 och 7 i denna månad.

Anmäldes och bordlädes bevillningsutskottets betänkande n:o SO, 
i anledning af Kongl. Maj.ts proposition med förslag till förordning 
om frilager m. m.

Föredrogs och hänvisades till statsutskottet herr af Burens den 
12 innevarande månad bordlagda motion, n:o 38, i anledning af 
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Kongl. Maj:ts proposition angående upplåtelse af den kronan till
kommande jordegareandel i grufva.

Onsdagen den 18 April.

Föredrogs, men bordlädes å nyo på flere ledamöters begäran 
konstitutionsutskottets den 12 i denna månad bordlagda memorial 
n:o 4.

Vid förnyad föredragning af punkterna 1—4 och 6 i stats
utskottets den 7 och 12 innevarande april bordlagda memorial n:o 54, 
i anledning af kamrarnes skiljaktiga beslut i vissa frågor rörande 
anslagen under riksstatens åttonde hufvudtitel, godkändes de i dessa 
punkter föreslagna voteringspropositioner.

Föredrogos och hänvisades till statsutskottet de under samman
trädet aflemnade kongl. propositionerna.

Justerades tre protokollsutdrag för denna dag.

Herr von Ehrenheim erhöll på begäran ordet och yttrade: 
Jag tillåter mig hemställa, att bland andra gången bordlagda ärenden 
konstitutionsutskottets utlåtande n:o 4 måtte behålla sin plats såsom 
det främsta, men att å föredragningslistan derefter uppföres stats
utskottets utlåtande n:o 54, punkten 5, sedermera lagutskottets utlå
tanden n:is 35, 36 och 37 i nu nämnd ordning, vidare tillfälliga 
utskottens utlåtanden n:is 2, 3 och 4 i nu nämnd ordning, derefter 
tillfälliga utskottets utlåtande n:o 6 och slutligen tillfälliga utskottets 
utlåtande n:o 5.

Härtill lemnade kammaren sitt bifall.

På framställning af herr talmannen beslöts, att bevillningsutskottets 
betänkande n:o 30 skulle sättas främst bland betänkandena på före
dragningslistan till morgondagens sammanträde.

Kammaren åtskildes kl. 2,so e. m.

In fidem
A. v. Krusenstjerna.
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Torsdagen den 19 april.

Kammaren sammanträdde kl. 12 på dagen.

Justerades protokollet för den 12 i denna månad.

Upplästes ett inlemnadt läkareintyg af följande lydelse:

Att ledamoten af Första Kammaren, Ingeniör C. Jehander, som 
är sängliggande sjuk i influensa, är förhindrad att infinna sig i Riks
dagen, det varder härmed på heder och samvete intygadt.

Stockholm den 18 april 1900.
O. Nordlander, 

leg. läkare.

Herr talmannen meddelade, att han från aflidne förutvarande 
statsministern friherre Gr. S. Åkerhielms maka fått mottaga en skrif
velse, hvilken nu af herr talmannen upplästes, så lydande:

Herr grefve och talman!
Djupt rörd öfver det vackra och för hans lifsgerning minnesgoda 

uttalande, hvarmed Första Kammarens vice talman, med anledning 
af min älskade makes bortgång, hedrat hans minne, liksom för kam
marens uppmärksamhet att genom sin talman betyga mig sitt del
tagande i min djupa sorg, får jag till kammarens ledamöter, genom 
eder, herr grefve och talman, uttrycka mitt upprigtiga och vördsamma 
tack, och innesluter jag deri den varma erkänsla, med hvilken jag 
mottagit kammarens hyllningsgärd till Gustaf Åkerhielms sista hvilo
läger.

Med utmärktaste högaktning och vördnad 
Ebba Akerhielm.
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Anstäldes jemligt 65 § riksdagsordningen omröstning öfver föl
jande af statsutskottet i dess memorial n:o 45, punkten 1, föreslagna 
och af båda kamrarne godkända voteringsproposition:

»Den, som, i likhet med Första Kammaren, vill, att Riksdagen, 
med bifall till Kongl. Maj:ts framställning i ämnet, må för anskaff
ning af ammunition för eldhandvapen bevilja en summa af 3,390,000 
kronor samt deraf på extra stat för år 1901 anvisa ett belopp af
954,000 kronor, hvaraf 300,000 kronor afsedda för utvidgning af 
ammunitionsfabrikens afdelning å Karlsborg, röstar

Ja;

Torsdagen den 19 April.

Den, det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej, har Riksdagen, i likhet med Andra Kammaren, på 
det sätt bifallit Kongl. Maj:ts nu förevarande framställning, att Riks
dagen för anskaffning af ammunition för eldhandvapen beviljat en 
summa af 3,090,000 kronor samt deraf på extra stat för år 1901 
anvisat ett belopp af 654,000 kronor.»

Vid omröstningens slut befunnos rösterna hafva utfallit sålunda:

Ja — 133;
Nej — 8.

Sedan protokoll öfver omröstningen blifvit uppsatt, justeradt 
och afsändt till Andra Kammaren, ankom derifrån ett protokolls
utdrag, n:o 207, som upplästes och hvaraf inbemtades, att omröst
ningen derstädes utfallit med 45 ja och 176 nej samt att båda kam- 
rarnes sammanräknade röster befunnits utgöra 178 ja och 184 nej, 
hvadan beslut i frågan blifvit af Riksdagen fattadt i öfverensstämmelse 
med nej-propositionen.

Anstäldes jemlikt 65 § riksdagsordningen omröstning öfver föl
jande af statsutskottet i dess memorial n:o 45, punkten 2, föreslagna 
och af båda kamrarne godkända voteringsproposition:

#

»Den, som, i likhet med Första Kammaren, vill, att Riksdagen 
må, i öfverensstämmelse med hvad i herr S. Wieselgrens med flere 
motion föreslagits, på det sätt bifalla Kongl. Maj:ts framställning i 
ämnet, att Riksdagen för anskaffning af ny fältartillerimateriel och
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ammunition beviljar 12,000,000 kronor och deraf på extra stat för 
år 1901 anvisar eu fjerdedel eller 3,000,000 kronor, röstar

Ja;

Den, det ej vill, röstar

Torsdagen den 19 April.

Vinner Nej, bar Riksdagen, i likhet med Andra Kammaren, på 
det sätt bifallit Kongl. Maj:ts förevarande framställning och herr 
Wieselgrens med flere i ämnet väckta motion, att Riksdagen för an
skaffning af ny fältartillerimateriel och ammunition beviljat å extra 
stat 12,000,000 kronor och deraf för år 1901 afsatt en sjettedel eller 
2,000,000 kronor för att efter Riksdagens medgifvande användas.»

Vid omröstningens slut befunnos rösterna hafva utfallit sålunda:

Ja — 126;
Nej — 17.

Sedan protokoll öfver omröstningen blifvit uppsatt, justeradt och 
afsändt till Andra Kammaren, ankom derifrån ett protokollsutdrag, 
n:o 208, som upplästes och hvaraf inhemtades, att omröstningen der
städes utfallit med 46 ja och 175 nej samt att båda kamrarnes sam
manräknade röster befunnits utgöra 172 ja och 192 nej, hvadan be
slut i frågan blifvit af Riksdagen fattadt i öfverensstämmelse med 
nej-propositionen.

Anstäldes jemlikt 65 § riksdagsordningen omröstning öfver föl
jande af statsutskottet i dess memorial n:o 45, punkten 4, föreslagna 
och af båda kamrarne godkända voteringsproposition:

»Den, som, i likhet med Första Kammaren, vill, att Riksdagen 
må till det frivilliga skytteväsendets befrämjande på extra stat för år 
1901 anvisa 320,000 kronor, att af Kongl. Maj:t för ändamålet an
vändas på sådana vilkor och under sådan kontroll, att det med det 
frivilliga skytteväsendet afsedda syftet må i möjligaste mån vinnas, 
samt med rättighet för Kongl. Maj:t ej mindre att under följande år 
använda hvad af anslaget kan under året besparas, än äfven att för
skottsvis af tillgängliga medel under innevarande år utanordna af 
detta anslag högst 40,000 kronor, röstar

Ja;

Den, det ej vill, röstar

Nej;
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Vinner Nej, har Riksdagen, i likhet med Andra Kammaren, till 
det frivilliga skytteväsendets befrämjande på extra stat för år 1901 
anvisat 240,000 kronor, att af Kongl. Maj: t för ändamålet användas 
på sådana vilkor och under sådan kontroll, att det med det frivilliga 
skytteväsendet afsedda syftet må i möjligaste mån vinnas, samt med 
rättighet för Kongl. Maj:t ej mindre att under följande år använda 
hvad af anslaget kan under året besparas, än äfven att förskottsvis 
af tillgängliga medel under innevarande år utanordna af detta anslag 
högst 20,000 kronor.»

Vid omröstningens slut befunnos rösterna hafva utfallit sålunda:

Ja — 113;
Nej - 28.

Sedan protokoll öfver omröstningen blifvit uppsatt, justeradt och 
afsändt till Andra Kammaren, ankom derifrån ett protokollsutdrag, 
n:o 209, som upplästes och hvaraf inhemtades, att omröstningen der
städes utfallit med 103 ja och 120 nej samt att båda kamrarnes 
sammanräknade röster befunnits utgöra 216 ja och 148 nej, hvadan 
beslut i frågan blifvit af Riksdagen fattadt i öfverensstämmelse med 
ja-propositionen.

Torsdagen den 19 April.

Anstäldes jemlikt 65 § riksdagsordningen omröstning öfver föl
jande af statsutskottet i dess memorial n:o 53 föreslagna och af båda 
kamrarne godkända voteringsproposition:

»Den, som, i likhet med Första Kammaren, vill, att Riksdagen 
må i riksstaten för år 1901 höja anslaget till flottans nybyggnad och 
underhåll, nu 1,300,000 kronor, med 425,000 kronor till 1,725,000 
kronor, röstar

Ja;

Den, det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej, har Riksdagen, i likhet med Andra Kammaren, på 
det sätt bifallit Kongl. Maj:ts förevarande framställning, att Riks
dagen i riksstaten för år 1901 höjt anslaget till flottans nybyggnad 
och underhåll, nu 1,300,000 kronor, med 300,000 kronor till
1,600,000 kronor.»

Vid omröstningens slut befunnos rösterna hafva utfallit sålunda:



Ja — 128;
Nej — 14.

Torsdagen den 19 April. N:o 27.

Sedan protokoll öfver omröstningen blifvit uppsatt, justeradt och 
afsändt till Andra Kammaren, ankom derifrån ett protokollsutdrag, 
n:o 210, som upplästes och hvaraf inhemtades, att omröstningen der
städes utfallit med 62 ja och 159 nej samt att båda kamrarnes sam
manräknade röster befunnits utgöra 190 ja och 173 nej, hvadan 
beslut i frågan blifvit af Riksdagen fattadt i öfverensstämmelse med 
ja-propositionen.

Anstäldes jemlikt 65 § riksdagsordningen omröstning öfver föl
jande af statsutskottet i dess memorial n:o 54, punkten 1, föreslagna 
och af båda kamrarne godkända voteringsproposition:

»Den, som, i likhet Första Kammaren, vill, att Riksdagen, i 
anledning af Kongl. Maj:ts förevarande framställning till höjande af 
aflöningen för laboratorn i bakteriologi vid karolinska mediko-kirurgiska 
institutets patologisk-anatomiska institution till 3,000 kronor, hvaraf 
750 kronor skola utgöra tjenstgöringspenningar, beviljar på ordinarie 
stat ett anslag af 1,000 kronor med förklarande, att förordnande för 
laboratorn må från och med början af år 1901 utfärdas utan in
skränkning till viss tid, röstar

J a,

Den, det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej, har Riksdagen, i likhet med Andra Kammaren, 
bifallit Kongl. Maj:ts i ämnet gjorda framställning och sålunda till 
höjande af aflöningen för laboratorn i bakteriologi vid karolinska 
mediko-kirurgiska institutets patologisk-anatomiska institution till 4,500 
kronor, hvaraf 1,500 kronor skola utgöra tjenstgöringspenningar, be
viljat på ordinarie stat ett anslag af 2,500 kronor, med förklarande, 
att förordnande för laboratorn må från och med början af år 1901 
utfärdas utan inskränkning till viss tid.»

Vid omröstningens slut befunnos rösterna hafva utfallit sålunda:

Ja — 37;
Nej — 99.

Sedan protokoll öfver omröstningen blifvit uppsatt, justeradt och
afsändt till Andra Kammaren, ankom derifrån ett protokollsutdrag,
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n:o 211, som upplästes och hvaraf inhemtades, att omröstningen 
derstädes utfallit med 88 ja och 130 nej samt att häda kamrarnes 
sammanräknade röster befunnits utgöra 125 ja och 229 nej, hvadan 
beslut i frågan hlifvit af Riksdagen fattadt i öfverensstämmelse med 
nej-propositionen.

Torsdagen den 19 April.

Anstäldes jemlikt 65 § riksdagsordningen omröstning öfver föl
jande af statsutskottet i dess memorial n:o 54, punkten 2, föreslagna 
och af båda kamrarne godkända voteringsproposition:

»Den, som, i likhet med Första Kammaren, vill, att Riksdagen 
medgifver, att såsom understöd åt sådana i verksamhet varande folk
högskolor i riket, som visat sig gagneliga och af Kongl. Maj:t pröfvas 
vara i behof af dylikt understöd, må utgå till en andra årskurs vid 
af staten understödd folkhögskola högst 1,000 kronor, dock endast 
för så vidt i samma kurs ett antal elever, motsvarande minst fjerde- 
delen af dem, som under närmast föregående läsår genomgått den 
första årskursen, begagnar undervisningen, samt höjer förslagsanslaget 
till understöd åt folkhögskolor från nuvarande belopp af 55,000 
kronor med 55,000 kronor eller till 110,000, röstar

Ja;

Den, det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej, har Riksdagen, i likhet med Andra Kammaren, 
medgifvit, att såsom understöd åt sådana i verksamhet varande folk
högskolor i riket, som visat sig gagneliga och af Kongl. Maj:t pröfvas 
vara i behof af dylikt understöd, må utgå till en andra årskurs vid 
af staten understödd folkhögskola högst 2,000 kronor, dock endast 
för så vidt i samma kurs ett antal elever, motsvarande minst fjerde- 
delen af dem, som under närmast föregående läsår genomgått den 
första årskursen, begagnar undervisningen, samt höjt förslagsanslaget 
till understöd åt folkhögskolor från nuvarande belopp af 55,000 
kronor med 65,000 kronor eller till 120,000 kronor.»

Vid omröstningens slut befunnos rösterna hafva utfallit sålunda:

Ja — 92;
Nej -— 46.

Sedan protokoll öfver omröstningen blifvit uppsatt, justeradt och
afsändt till Andra Kammaren, ankom derifrån ett protokollsutdrag,
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d:o 212, som upplästes och. hvaraf inhemtades, att omröstningen 
derstädes utfallit med 58 ja och 165 nej samt att båda kamrarnes 
sammanräknade röster befunnits utgöra 150 ja och 211 nej, hvadan 
beslut i frågan hlifvit af Riksdagen fattadt i öfverensstämmelse med 
nej-propositionen.

Anstäldes jemlikt 65 § riksdagsordningen omröstning öfver föl
jande af statsutskottet i dess memorial n:o 54, punkten 3, föreslagna 
och af båda kamrarne godkända voteringsproposition:

»Den, som, i likhet med Första Kammaren, vill, att Riksdagen, 
med bifall till Kongl. Maj:ts i ämnet gjorda framställning, för höjande 
af den till professorn i grufvetenskap vid tekniska högskolan från 
staten utgående aflöning från dess nuvarande belopp, 4,700 kronor, 
till 6,000 kronor, deraf 4,000 kronor skola utgöra lön och 2,000 
kronor tjenstgöringspenningar, beviljar ett ordinarie anslag af 1,300 
kronor, röstar

Ja;

Den, det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej, har Riksdagen, i likhet med Andra Kammaren, 
beslutat, att för höjande af den till professorn i grufvetenskap vid 
tekniska högskolan från staten utgående aflöning från dess nuvarande 
belopp, 4,700 kronor, till 5,500 kronor, deraf 4,000 kronor skola 
utgöra lön och 1,500 kronor tjenstgöringspenningar, bevilja ett ordi
narie anslag af 800 kronor.»

Vid omröstningens slut befunnos rösterna hafva utfallit sålunda:

Ja — 133;
Nej — 8.

Sedan protokoll öfver omröstningen blifvit uppsatt, justeradt och 
afsändt till Andra Kammaren, ankom derifrån ett protokollsutdrag, 
n:o 213, som upplästes och hvaraf inhemtades, att omröstningen 
derstädes utfallit med 50 ja och 168 nej samt att båda kamrarnes 
samanräknade röster befunnits utgöra 183 ja och 176 nej, hvadan 
beslut i frågan blifvit af Riksdagen fattadt i öfverensstämmelse med 
ja-propositionen.
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Anstäldes jemlikt 65 § riksdagsordningen omröstning öfver föl
jande af statsutskottet i dess memorial n:o 54, punkten 4, föreslagna 
och af båda kamrarne godkända voteringsproposition:

»Den, som i likhet med Första Kammaren, vill, att den med 
sysslomansbefattningen vid Nyköpings hospital förenade aflöning be
stämmes att efter den nuvarande innehafvarens afgång skola utgå 
med kontant 2,800 kronor, deraf två tredjedelar lön och en tredjedel 
tjenstgöringspenningar, jemte boställsvåning, ved och lyse, röstar

Ja;

Torsdagen den 19 April.

Den, det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej, har Riksdagen, i likhet med Andra Kammaren, 
bestämt, att den med sysslomansbefattningen vid Nyköpings hospital 
förenade aflöning skall efter den nuvarande innehafvarens afgång utgå 
med kontant 1,800 kronor, deraf två tredjedelar lön och en tredjedel 
tjenstgöringspenningar, jemte boställsvåning, ved och lyse.»

Vid omröstningens slut befunnos rösterna hafva utfallit sålunda:

Ja — 117;
Nej — 20.

Sedan protokoll öfver omröstningen blifvit uppsatt, justeradt och 
afsändt till Andra Kammaren, ankom derifrån ett protokollsutdrag, 
n:o 214, som upplästes och hvaraf inhemtades, att omröstningen 
derstädes utfallit med 59 ja och 157 nej samt att båda kamrarnes 
sammanräknade röster befunnits utgöra 176 ja och 177 nej, hvadan 
beslut i frågan blifvit af Riksdagen fattadt i öfverensstämmelse med 
nej-propositionen.

Anstäldes jemlikt 65 § riksdagsordningen omröstning öfver föl
jande af statsutskottet i dess merorial n:o 54, punkten 6, föreslagna 
och af båda kamrarne godkända voteringsproposition:

»Den, som, i likhet med Första Kammaren, vill, att Riksdagen, 
i anledning af Kongl. Maj:ts förevarande framställning, på extra stat 
för år 1901 beviljar ett anslag af 4,000 kronor, att utgå till under
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stöd åt Stockholms alkoholisthem på vilkor, som af Kongl. Maj:t 
pröfvas lämpliga, röstar

Ja;

Den, det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej, har Riksdagen, i likhet med Andra Kammaren, på 
extra stat för år 1901 beviljat ett anslag af 7,500 kronor att utgå 
till understöd åt Stockholms alkoholisthem på vilkor, som af Kongl. 
Maj:t pröfvas lämpliga.»

Vid omröstningens slut befunnos rösterna hafva utfallit sålunda:

Ja — 92;
Nej — 46.

Sedan protokoll öfver omröstningen blifvit uppsatt, justeradt och 
afsändt till Andra Kammaren, ankom derifrån ett protokollsutdrag, 
n:o 215, som upplästes och hvaraf inhemtades, att omröstningen der
städes utfallit med 94 ja och 124 nej samt att båda kamrarnes sam
manräknade röster befunnits utgöra 186 ja och 170 nej, hvadan 
beslut i frågan blifvit af Riksdagen fattadt i öfverensstämmelse med 
ja-propositionen.

Torsdagen den 19 April.

Herr statsrådet grefve Waclitmeister aflemnade Kongl. Maj:ts 
nådiga proposition till Riksdagen, angående inköp af beskickningshus 
i Paris.

Föredrogs, men bordlädes å nyo på flere ledamöters begäran 
bevillningsutskottets under gårdagen bordlagda betänkande n:o 30.

Föredrogs och lades till handlingarna konstitutionsutskottets den 
12 och 18 innevarande månad bordlagda memorial n:o 4, angående 
talmannens i Andra Kammaren vägran af proposition på yrkande, att 
framlagd voteringsproposition icke måtte godkännas.

Vid förnyad föredragning af femte punkten i statsutskottets den 
7 och 12 innevarande april bordlagda memorial n:o 54, i anledning
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af kamrarnes skiljaktiga beslut i vissa frågor rörande anslagen under 
riksstatens åttonde hufvudtitel, biföll kammaren hvad utskottet i 
denna punkt hemstält.

Föredrogs å nyo och företogs punktvis till afgörande lagutskottets 
den 5 och 6 i denna månad bordlagda utlåtande n:o 35, i anledning 
af väckta motioner om skrivelser till Kongl. Maj:t angående dels 
inskränkning i aktiebolags rätt till förvärf af fastighet å landet, dels 
sådan ändring i lagen angående hemmansklyfning, egostyckning och 
jordafsöndring, att vid egostyckning hänsyn skall tagas till skogsbeliof 
för hvarje egolott, som skall brukas såsom sjelfständigt hemman.

Ifrågasatt Punkten 1. inskränkning 
i aktiebolags
rätt till för- Grefve von Halhvyl: Om jag nu tager till ordet, sker det huf- 

värf af vudsakligen derför, att jag anser mig böra uttrycka min stora för- 
^"bandet ° öfver> aR lagutskottet nu verkligen till slut godkänt den under

flera år framkomna motionen i denna fråga, en motion, som jag för 
min del anser innebära ett temligen direkt angrepp mot de hvarje 
svensk medborgare tillkommande friheter och rättigheter. Genom
läser man denna motion, hittar man utom en hel mängd vackra och 
högtrafvande fraser dock ett fullkomligt rigtigt och rätt motiv, det 
nemligen, att det kan vara förenadt med en viss fara, om mägtiga 
bolag, hvars delegare hufvudsakligen utgöras af utländingar, fort
farande få obehindradt förvärfva egendom inom landet. Jag medger, 
att detta kan lända till fara, till och med till stor fara, men till 
dennas förekommande vore det ju bättre att stifta en lag, som för
svårar eller rent af förhindrar utländingar att köpa egendom inom 
Sverige. Såsom också lagutskottet påpekat, skulle detta också lättast 
kunna ske på så sätt, att man stiftade en lag, som bestämde, att 
bolag, hvars grundkapital är baseradt på aktier, icke få släppa ut 
aktier, stälda på innehafvaren, samt att sådana aktier utan Kongl. 
Maj:ts samtycke och vid laga påföljd icke finge transporteras eller 
öfverlåtas till utländsk man. JEn sådan lag skulle efter mitt för
menande snart nog visa sig tillräckligt effektiv, och för min del 
skulle jag gerna kunna vara med om en sådan.

Deremot kan jag icke godkänna en lagstiftning sådan som den 
här föreslagna, emedan eu sådan lag skulle utan att vara till något 
vidare förfång för aktiebolagen, som man vill komma åt, lända till 
ganska stor skada just för hemmansegarne, hvilka den afser att skydda 
och omhulda. Jag är också fullkomligt öfvertygad om att, derest en 
sådan lag skulle vinna Riksdagens bifall, alla dessa hemmansegare 
skulle komma att med en mun utropa: Gud bevare oss för våra 
vänner! I samma stund skulle nemligen deras hemman komma att 
högst betydligt sjunka i värde. Man kan ju icke hindra en hem
mansegare att sälja sitt skogshemman, om han så finner för godt,
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för så vidt man icke vill stifta en lag, som förbjuder honom att fritt 
förfoga öfver sin egendom. Ja, nu för tiden är ju allting möjligt, 
och sedan man läst t. ex. den af herr Lindhagen afgifna reservatio
nen, hvari helt enkelt föreslås att belägga bolagens skogar med en 
progressiv skogsskatt, kan man förvänta sig hvilka motioner som 
helst.

Om man nu emellertid antager, att hemmansegarne fortfarande 
få sälja sin egendom utan något hinder från statens sida, så kommer 
det faktiskt att blifva på samma sätt som hittills, nemligen sålunda, 
att bolagen täfla sins emellan, hvilket har till följd, att hemmans
egarne få ovanligt bra betaldt för sina hemman. Förbjuder man åter 
genom en lag bolag att köpa skog, hvad blir väl då följden? Jo, följden 
blir den, att vårt vackra Norrland snart kommer att se ut som vissa 
trakter af det mörkaste Småland, der skogssköfling i högsta grad 
eger rum, och vi få då i Norrland en massa spekulanter, som köpa 
in skog öfverallt och anlägga massor af små sågverk samt sälja virket 
till underpris till sågverksbolagen. En dylik verksamhet skulle lända 
hela landet till skada. Det är ju solklart, att sådana personer icke 
på långt när skola kunna betala samma pris som sågverksbolagen 
derför, att dessa personer icke stå i direkt förbindelse med de ut
ländske köparne och alltså icke kunna betinga sig högsta möjliga 
pris för de sågade trävarorna. Slutresultatet af en sådan lagstiftning 
skulle följaktligen helt enkelt blifva det, att skogssköfling i stor skala 
skulle ega rum, samt att hemmansegarne skulle få mindre betaldt för 
sina hemman, om de ville sälja dem.

Men motionen har också en löjlig sida. Jag kan nemligen icke 
inse, hvad det skulle tjena till att stifta en lag, som på laglig väg 
med lätthet skulle kunna kringgås. Om en hemmansegare ville sälja 
sitt skogshemman och ett sågverksbolag ville komma åt hans skog, 
så behöfde bolaget endast göra upp ett kontrakt med en alldeles utom
stående person — det kunde ju vara hvem som helst, blott han vore 
svensk undersåte — på sådant sätt, att han köpte hemmanet till ett 
visst pris. Bolaget bestämde sedan, att hemmanet endera skulle 
skötas efter samma system som bolagets öfriga skogar, eller också 
beslutade man sig för att göra upp ett så kalladt afverkningskontrakt 
samt afverka hela skogen. Detta komme då icke att ske med på 
långt när samma omsorg eller på ett så rationelt sätt, som om bo
laget skulle verkstält afverkningen, derest egendomen varit dess egen. 
Sedan detta skett, skulle mellanhanden säkerligen sälja hemmanet 
för rampris till en fjerde person. Följaktligen skulle sågverksbolaget 
göra en stor vinst, och mellanhanden skulle likaledes stoppa en stor 
provision i sin ficka, men den, som finge sitta emellan, det vore den 
stackars hemmansegaren, tack vare hans ömhjertade vänner i Andra 
Kammaren samt lagutskottets ovanliga skarpsinne.

Hvad slutligen beträffar den af herr Wiklund väckta motionen, 
skall jag endast yttra några få ord. Jag tror för min del, att det 
är nästan omöjligt att stifta en lag, som i detta afseende kan hvila
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Ifrågasatt på fullt rättvis grund. Det är mig också motbjudande att vara med 
TakZbolaqs 0m en klgst'ftnmg' som helt enkelt skulle etablera ett förmynderskap 
rätt till för- ö^ver individen, ett förmynderskap öfver hemmanets egare, egaren må 

värf af ^ nu kallas bolag, godsegare, hemmansegare eller hvad som helst, ett 
fastighet å förmynderskap, som icke vore öfverensstämmande med Sveriges gamla 

(Förty) fria institutioner.
På grund af hvad jag nu anfört, herr grefve och talman, ber 

jag att få yrka afslag å utskottets hemställan.

Herr von Ehrenheim: Kammaren torde sedan förra riksdagen 
igenkänna detta lagutskottets förslag, och erinrar sig kanske också, 
att kammaren då med stor majoritet afslog utskottets hemställan. 
Jag tillhörde då denna majoritet och har icke sedan dess i något 
afseende ändrat min uppfattning.

Det här framställa förslaget hörer till det slags förmynderskap, 
för hvilket man i lagstiftningsväg bör synnerligen väl akta sig. Det 
strider nemligen emot alla sunda rättsgrundsatser liksom emot alla 
nationalekonomiska regler. Det utgör ett försök att sätta den så 
kallade utiliteten i stället för rätten att fritt förfoga öfver sin egen
dom, och en sådan lagstiftning medför i sina konseqvenser de allra 
största faror.

Lagutskottet tror förmodligen, att denna lagstiftning hufvud
sakligen skulle rigtas emot bolagen, hvars magt lagutskottet önskar att 
minska och inskränka, men den är lika mycket rigtad emot hvar och 
en, som önskar att sälja en egendom, och som, såsom spekulant till 
denna egendom, kan hafva ett bolag. Det kan mycket lätt hända, 
att bolaget är den ende spekulanten, och ändå oftare kan det hända, 
att det är den ende spekulanten, som derför vill betala det pris, som 
för säljaren är antagligt. Min uppfattning är den, att lagstiftningen 
bör lemna den individuella friheten att förfoga öfver enskild egen
dom orubbad och att man icke bör söka att genom konstlade åtgärder 
begränsa och förminska denna frihet.

Då lagutskottet emellertid förordat en sådan konstlad lagstiftning, 
hade det utan tvifvel varit önskligt, att lagutskottet också angifvit 
något om de detaljer, som en sådan lagstiftning skulle innehålla. 
Jag är öfvertygad, att hvarje sådant försök skulle hafva än lifligare 
bevisat orimligheten och omöjligheten af en tillfredsställande lagstift
ning i detta afseende. Men nu har lagutskottet i stället föredragit 
den beqväma utvägen att föreslå en skrifvelse till Kongl. Maj:t med 
begäran, att han måtte lösa alla svårigheter och framkomma med ett 
sådant förslag, som lagutskottet intresserar sig för. Jag är öfvertygad, 
att derest Kongl. Maj:t, i motsats till hvad jag skulle vilja hoppas, 
inlåter sig på ett sådant företag, så kommer det icke att leda till 
annat resultat än att för Riksdagen ändå fullständigare, än hvad a priori 
borde varit för Riksdagen klart, visa en sådan lagstiftnings olämp
lighet.

Jag anhåller om afslag å utskottets hemställan.

Torsdagen den 19 April.



Hans excellens friherre von Essen: T likhet med de föregående 
talarne kan jag icke underlåta att uttrycka min förvåning öfver den 
enighet, som rådt inom lagutskottet vid afgifvande af utskottets nu 
föreliggande förslag. Och det är icke nog med, att lagutskottets leda
möter i allmänhet varit eniga om detta förslag, utan det har gått så 
långt, att en reservant, som väl godkänt lagutskottets kläm, ansett sig 
höra såsom motivering anföra några ord, som äro ganska märkliga. 
De återfinnas å sid. 19 i betänkandet och lyda som följer: »För att 
vinna något resultat måste man, sävidt jag förstår, icke blott afstå 
från att uppkonstruera omöjligheter, utan äfven göra klart för sig, 
att de stora svårigheter, som i alla händelser opåmint inställa sig, 
endast äro till för att öfvervinnas.»

Detta är en fras, som visserligen är i hög grad tilltalande. Jag 
är äfven gerna sinnad för att söka öfvervinna svårigheter, och jag vill 
icke söka framleta onödiga sådana. Men för att man skall kunna 
gå in på denna åsigt, måste man dock hafva klart för sig, hvilket 
målet är, som man skall söka upphinna, och icke utan vidare följa 
den principen, att man skall söka öfvervinna svårigheterna.

För min del kan jag emellertid icke gilla det mål, som man 
här vill uppnå, och jag skall be att, i likhet med de föregående ta
larne, få med några ord anföra skälen derför.

Lagutskottets förslag sönderfaller i två afdelningar. Den ena 
rörer utländingars rätt att få del i aktiebolag, och den andra afser 
att inskränka bolags rätt att förvärfva fast egendom. Beträffande den 
första punkten har lagutskottet endast temligen otydligt uttalat sig. 
Sålunda återfinnes i utskottets kläm endast en antydan derom, då det 
der yttras, att möjligen »till tryggande af vårt lands sunda utveck
ling och vårt oberoende af främmande inflytande, inskränkning uti 
aktiebolags rätt till förvärf af fast egendom å vår landsbygd finnes 
erforderlig.» Men icke uteslutas väl utländingar från aktiebolagen 
derför, att en inskränkning åstadkommes med afseende å aktiebolags 
rätt till förvärf af fast egendom, utan den frågan bör val lämpligare 
lösas på den väg, som utskottet uti sin motivering, hemtad från ett 
föregående lagutskotts yttrande i ämnet, anvisat, nemligen genom att 
stadga förbud mot aktiers ställande på innehafvaren samt mot aktiers 
transporterande på utländsk man, med mindre Kongl. Maj:t dertill 
lemnade sitt bifall. Detta vore äfven i öfverensstämmelse med den 
principen, att utländing icke må ega jord i Sverige utan Kongl. 
Maj:ts särskilda tillstånd.

Men skilnaden är dock ganska väsentlig. Svårigheterna skulle 
säkerligen härvidlag blifva stora, såsom också förut blifvit antyda 
Svenska aktiebolags aktier kunna ju belånas i främmande länder lik
som ock obligationer, utgifna af sådant bolag. Derest nu ett bolag 
gjorde konkurs och måste afträda hela sin egendom, vet jag icke, 
om det kunde vara möjligt att förhindra en utländing att göra sig 
betald, och lika litet vet jag, om det kunde låta sig göra att hindra 
en utländing, som genom arf förvärfvat aktier uti ett svenskt bolag.
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att göra sin eganderätt gällande. Jag lemnar emellertid dessa svårig
heter derhän, då vederbörande möjligen kunna finna utvägar för deras 
öfvervinnande. För min enskilda del har jag dock ingenting emot, 
att denna del af frågan vunne framgång, om den på lämpligt sätt 
kan lösas.

Hvad återigen beträffar den andra delen af frågan, nemligen 
rörande bolags rätt till förvärf af fast egendom på landet, skall jag be 
att för ett ögonblick få upptaga kammarens tid och beröra de för
hållanden, som egt rum i Norrland allt sedan den tid, då statsmagterna 
började önska, att skogarne i Norrland skulle tillgodogöras, och då 
man ä tout prix sträfvade att af dem få någon afkastning. För att 
vinna detta mål, lemnade man åt enskilde sågverksegare — det var 
inga bolag på den tiden — stora förmåner af olika slag, såsom stoek- 
fångstskogar, privilegieskogar — samt afverka ingsrätt mot obetydliga 
stubbören. Så småningom gick det då derhän, såsom hvar man vet, 
att enskilda personer skaffade sig oerhörda domäner för smörpris, 
bland annat äfven genom inköpande af skogar, som afdelats till ny
byggen. På sådant sätt lades grunden till hela den olycka, som man 
nu vill söka afvända. Hvar och en af kammarens ledamöter vet 
äfven, att uti flera af våra norrländska provinser, särskildt uti Jemt- 
land, har afvittringen gått sålunda, att, i stället för att bilda allmän- 
ningar, som är det enda rätta och som äfven i Dalarne tillämpats vid 
afvittringar, man endast i ringa skala begagnat sig af dessa skogs- 
allmänningar, uti bvilka hvarje nybygge och hvarje socken får sin 
delaktighet tryggad för all framtid. Detta bar icke skett, utan man 
bar valt en helt annan väg, den sämsta, som kunde väljas, nemligen 
den att, för åstadkommande af nybyggen, till dem lemna högst be
tydande och öfverflödiga skogsarealer, för att stödja jordbruket, som 
det heter.

Förhållandena hafva emellertid utvecklat sig så, att den enskilde 
besittningshafvaren för att skaffa sig tillgångar fallit för frestelsen och 
sålt afverkningsrätten för en obetydlighet. Skogen bar sålunda blif
va nedsköflad, och sedan kapitalet blifvit förstördt, har han stått sig 
illa på sitt jordbruk och varit lika fattig ändå.

Man vill nu förhindra fortsättandet af en sådan sakernas utveck
ling, och för det ändamålet föreslår man, att skogsmark icke vidare 
skulle få säljas till bolagen. Lämpligheten af en lagstiftning i sådan 
rigtning bar dock blifvit vederlagd, och man bar påvisat, att en dylik 
lagstiftning skulle lända icke blott bolagen, utan äfven nybyggarne 
till skada.

Jag skall ock tillåta mig att se frågan ifrån en annan sida, än 
lagutskottet gjort, nemligen från skogsvårdens. Detta är en synpunkt, 
som lagutskottet icke behagat observera. Hvarför skall man nödvän
digt tänka sig, att den strömning är den rigtiga, som nu gör sig 
gällande, att vilja göra Norrland till en jordbruksidkande provins? 
Alla dess hjelpkällor anvisa ju Norrland en framtid såsom eu indu- 
striidkande landsdel. Man måste väl taga hänsyn till hvad som växer
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i Norrland, hvad som der finnes under jorden, i grufvorna, samt till 
de rika hjelpmedel, som ligga i de norrländska vattenfallen! Allt 
detta måste ju anses konstituera Norrland såsom vår industris fram
tidsland. Och för jordbruket hafva vi i andra delar af landet 
millioner tunnland, som äro mera odlingsbara än den norrländska 
jorden.

Herr Dickson: Utskottet grundar sitt skrifvelseförslag i främsta 
rummet på den farhåga det hyser, att hemmansegareklassen flerstädes 
i vårt land skall aftaga. För min del har jag icke kunnat se spår 
härtill, tvärtom ser man, huru de stora egeudomarne ganska allmänt 
styckas i mindre, och om man rådfrågar den officiella jordbruksstati
stiken, så skall man också finna, att antalet hemmansegare på senare 
tider väsentligen ökats. Statistiken skiljer emellan dem. som ega 
mindre än 2 hektar odlad jord, dem, som ega från 2 till och med 20, 
från 20—100 samt öfver 100 hektar odlad jord. Om man nu jemför 
åren 1865 och 1897, så visar det sig, att den större klassen af jord- 
egare har minskats ifrån 2,914 till 2,012, eller med nära Vs, under 
det att de öfriga klasserna ökats, den minsta, d. v. s. de, som hafva 
mindre än 2 hektar, från i runda tal 43,000 till 65,000 eller med 
ungefär 50 %, och de, som hafva mellan 2—20 hektar, från 125,000 
till 186,000. Detta antyder ju, att de mindre jordegareklasserna ökats 
ganska betydligt genom klyfning af större egendomar samt uppodling 
af marker. Då framtränger sig den frågan, huruvida det kan vara 
en särskild anledning att med hänsyn till de norrlänska förhållandena 
hysa någon farhåga. Jag har ej varit i tillfälle att gorå' så nog
granna undersökningar i afseende å denna de! af vårt land, men jag 
kan dock konstatera, att i de 4 nordligaste länen finnas tillsammans 
ej mera än 8 stycken egendomar, hvars areal odlad jord öfverstiger 
100 hektar. Deremot, om jag tager t. ex. denna klass, innehafvarne 
mellan 2—20 har, så utgöra de tillsammans 5,600 i Yesternorrland,
6,000 i Jeärtland, 10,000 i Vesterbotten och 2,000 i Norrbotten. 
Någon egentlig anledning att befara en minskning af hemmansegare
klassen förefinnes således icke på grund af hittills vunnen erfarenhet, 
tvärtom synes denna vara stadd uti en stadig tillväxt, för öfrigt ett 
godt tecken, efter som här inrymmes ett ganska samhällsbevarande 
element.

Utskottet har vidare åtskilligt att säga rörande aktiebolagen. Nu 
är det ju klart att, om vi tänka oss den stora industrien, så kan den 
näppeligen bedrifvas utan aktiebolag. Jernindustrien till exempel har 
visserligen sedan gammalt i vårt land bedrifvits af enskilde personer, 
men nu är förhållandet sådant, att vill man åstadkomma en billig 
och god vara, så fordras dertill en förening af teknisk skicklighet och 
betydligt kapital, en förening, hvilken endast kan vinnas genom bil
dande af aktiebolag, och för sådana aktiebolag, som skola tillgodogöra 
sig mineralrikets alster, behöfvas också kolskogar, hvilka måste skötas 
i enlighet med de anspråk man numera har på kolen. Då återstår 
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frågan, huruvida i vissa delar af Norrland de stora aktiebolagen möj
ligen skulle kunna komma att uppköpa så stora skogar, att derigenom 
hemmansegareklassens utrotande kunde vara att befara. Om man nu 
ser på, huru det gått med skogarne i det öfriga Sverige, så gifver 
erfarenheten vid handen, att der skogar i större mängd finnas qvar, är 
det antingen på större egendomar eller på ställen, der kommunika
tionerna hittills varit så svåra, att det ej med fördel låtit sig göra 
att realisera skogen; men i den mån kommunikationerna förbättrats 
och vintrarne äro mera gynsamma för skogsutdrifning, der minskas 
allt mer och mer genom utverkning de mindre hemmansegarnes sko
gar. Just derför hyser man hopp, att de stora bolagen skola bilda 
stora skogskomplexer, livilka skola skötas på ett ratiouelt sätt.

Då dessa bolag med sina stora kapitaltillgångar icke lära under
låta att nöjaktigt fullgöra sina förpligtelser uti ifrågavarande hänse
ende, finner jag de farhågor, man hyser, ganska ogrundade. Jag an
sluter mig derför till dem, hvilka här yrkat afslag å utskottets hem
ställan, och jag skulle velat säga alldeles detsamma som grefve von 
Hallwyl, nemligen att om man här vill någon förändring, så måste 
det ske genom att ändra aktiebolagslagen, men ej genom att förbjuda 
aktiebolagen att förvärfva skog eller jord.

Jag yrkar afslag.

Herr af Ekenstam: Då jag deltagit i beslutet om lagutskottets 
förevarande utlåtande, anhåller jag att få säga några ord i saken.

Som herrarna minnas, var ungefärligen samma motion som den 
vi nu behandla före äfven vid förra riksdagen, men föll då i denna 
kammare med ganska stor majoritet. Anledningen till att frågan då 
icke här vann gehör kan ju hafva varit mångfaldig. För min del har 
jag dock tänkt mig, att många ansett de i motiouen påpekade förhål
landena ej vara af så allvarlig beskaffenhet, som man framstält. I 
detta fall och gent emot den statistik vi nyss hört skulle jag också 
kunna åberopa statistikens vittnesbörd, men då denna statistik redan 
finnes i motionen, vill jag ej nu trötta kammaren med att åter
upprepa den, utan anhåller blott att såsom en liten illustration an
gående förhållandena i öfre Sverige få anföra hvad jag sjelf person
ligen upplefvat.

Det var för en del år sedan, då jag på en tjensteresa kom till 
rätt aflägsna trakter och en dag befann mig ute i en bygd, der trefnad 
och välmåga voro synbara. Der fans en stor by med välbyggda går
dar och välskötta fält rundt omkring. Emellertid dröjde det sedan 
åtskilliga år, innan jag kom tillbaka till samma trakt, men då var det 
någonting, som slog mig med stor häpnad. Denna trefsamma by hade 
från välstånd nedsjunkit till förfall, och vanvård och vanskötsel voro 
synbara. På min fråga till skjutsbonden hvadan detta kom sig, sva
rade han, att den mesta jorden blifvit afyttrad till ett bolag, och sedan 
de ursprungliga innehafvarne af jorden mistat den egna torfvan, miste 
de också sin trefnad och ville i allmänhet icke längre qvarstanna.
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Derför såg man också en hel mängd öde gårdar, eller om möjligen 
en och annan af de förre egarne qvarstannat såsom landbor åt bolaget, 
så hade han numera hvarken vilja eller förmåga att skaffa sig sin 
utkomst. Jag vill nu ej säga detta som en anmärkning mot eller ett 
angrepp på det bolag, som köpt denna by, ty jag tror mig känna dess 
handlingssätt och vet, att det sökt på mångahanda sätt understödja 
sina landbor. Men det är helt enkelt så, att de personer, hvilka en 
gång varit sjelfständiga, icke kunna finna sig i det tryck, som är 
oskiljaktigt från deras ställning som arrendatorer och deras beroende 
af andra. Alla förutsättningar för att kunna lyckligen slå sig ekono
miskt fram saknas dem i allmänhet äfven, då de ej längre kunna för 
sin utkomst få hjelp från skogen. Också har det inom Dalarne 
och Norrland visat sig vara förenadt med synnerligen stora svårig
heter att erhålla personer, som vilja åtaga sig att vara arrendatorer åt 
bolagen. Det exempel, jag nu anfört, är visserligen enstaka, men jag 
tror, att personer, hvilka äro mera hemmastadda än jag i dessa för
hållanden, skola kunna vitsorda, att det går igen på många ställen. 
Jag tror också, att dessa personer skola kunna säga, att, med hänsyn 
till önskvärdheten af att kunna skaffa egna hem, denna ombildning 
från enskild egendom till bolagsegendom visar sig ganska oroande. 
Men då invänder man, att äfven om så skulle vara, är det ju alltid 
förmånligt, att skogarna komma uti bolags händer, hvilka bättre förstå 
att sköta och tillvarataga dem samt tillse, att nödig återväxt icke för
summas. Mycket sant, men jag ber herrarna observera, att vi icke 
få kasta ut barnet med badvattnet, och det vill här säga: låtom oss 
icke, för att skydda skogarna, betaga den jordbruksidkande befolk
ningen möjlighet att sjelfständigt i dessa orter finnas till. Det är ju 
nemligen så, att uti norra delarne af Sverige har odlingen gått fram 
utefter vattendragen. De skogar, som funnos närmast de först bebyggda 
trakterna, togos först i besittning och bilda de nu så kallade hemskogarne, 
derpå drog man sig längre bort, anlade fäbodar, och kring dem 
slöto sig de så kallade fäbodeskogarne, och så kom den stora obygden, 
hvilken ju alltid var ansedd såsom commune bonum, ända till dess 
afvittring egde rum. I allmänhet hafva vi således der uppe att skilja 
emellan hemskogar, fäbodeskogar och utskogar. År det då så otänk
bart, att dessa utskogar, hvilka väl i allmänhet kunna sägas icke på 
hundrade år kunna komma att användas till annat än skogsbörd, att 
de stanna qvar hos bolagen, som bättre än de enskilde kunna sköta 
dem, och att den egentliga bygden, som har skog lämplig att under
hålla dem, som der bo, biff ver qvar i den sjelfegande befolkningens 
hand. Men då invänder man, att detta bolagens egoförvärf har i alla 
fall pågått så länge, att man nu snart sagdt ingenting kan göra, och 
att den lagstiftning, som här åsyftas, är någonting alldeles omöjligt, 
ett ingrepp uti den enskildes rätt att sjelf bestämma om försäljning 
eller köp. Jag medgifver, att här kan vara åtskilligt, som bjuder emot, 
från den ståndpunkt, hvilken vi nu i allmänhet intaga; men om vi 
erkänna hvad som nu allt mer och mer framträder, att vår sjelfegande
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Ifrågasatt allmoge uti de norra delarna af landet så småningom försvinner och 
'{^aktiebolags ’ dess s^He ett jordbruksproletariat liåller på att uppstå och att 
rätt till för- * följd. deraf befolkningen der uppe helt och hållet kommer att gå 

värf af ^ öfver i eu annan klass, om vi erkänna, att detta verkligen är ett 
fastighet a socialt och ekonomiskt ondt, så tror jag, att man ej bör kunna hafva 

(Forte.) så m>'cket emot> att åtminstone en skrifvelse aflåtes till Kongl. Maj:t 
för att se, om icke ändå finnes någon möjlighet att göra något, och för 
min del vill jag sluta med, att jag är alldeles viss på, att den fråga, som 
här föreligger, är af den stora betydelse och innebörd, att den helt 
säkert icke kommer att do bort, utan måste återkomma, ända tills dess 
att den på ett eller annat sätt vinner sin lösning, en lösning, som 
torde blifva svårare för hvarje år, som dröjer. Derför tillåter jag mig 
att vördsamt yrka bifall till lagutskottets hemställan.

Herr Unger: Ja, mina herrar, den der sköflade idyllen, om 
hvilken den siste talaren ordade, var ju ganska rörande, men jag 
undrar, om den icke verkat lika rörande i fall ett solidariskt bolag 
eller en enskild man varit köpare af byn och af verkat skogen, men 
nu är det ju endast fråga om aktiebolag. Jag tror ej heller, att det 
är de der ömma tonerna, som egentligen förmått lagutskottet att åter 
igen komma fram med detta, med stor majoritet af Första Kammaren 
förut afstyrkta skrifvelseförslag, utan det är snarare den oro i sin
nena, om hvilken lagutskottet talar, och som, påverkad af det nu 
rådande bolagshatet, också synes hafva gripit lagutskottet, och som 
torde härleda sig hufvudsakligen från den farhåga, man hyser, att vår 
jord skall gå öfver i utländingars händer. Utskottet säger nemligen: 
»I sådana bolags rätt att förvärfva fastighet inom riket finnes ingen 
som helst inskränkning, och under formen af andel i aktiebolag kan 
sålunda eganderätten till vår jord i ganska stor omfattning öfvergå 
till utländingar.»

Vidare säger utskottet: »Detta förhållande synes utskottet vara 
af beskaffenhet att ingifva synnerliga farhågor, så mycket mer som 
erfarenheten ådagalagt, så väl att utländska kapitalister ingalunda för
bisett den sålunda befintliga möjligheten för dem att blifva fastighets- 
egare i vårt land, som ock att det sätt, hvarpå de tillgodogjort sig 
de af dem förvärfvade fastigheterna, icke alltid torde hafva ländt till 
landets sanna båtnad.»

Man ser sålunda, att utskottet går ut från den förutsättningen, att 
man genom att ega aktier uti ett fastighetsegande bolag sjelf är 
fastighetsegare. Jag tror, att utskottet i detta sitt resonnement, så 
att säga, drifvit något på bakslag. Ty det är ej så, att den, som har 
aktier uti ett sådant bolag, derigenom eger någon jord. Utländingar 
kunna hafva nästan alla aktierna uti ett jordegande bolag, men ega 
derför ej ett enda tunnland af Sveriges jord. Jorden eger aktiebo
laget, men bolaget är svenskt och svensk dess styrelse, som represen
terar bolaget, och skall bolagets fastighet säljas, måste den säljas till 
svensk man eller ock till utländing, som möjligen får Kongl. Maj:ts
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nådiga tillstånd att besitta fastighet i Sverige, och derom är ju ingen
ting att säga. Men då menar kanske lagutskottet, att vid en eventuel 
upplösning af bolaget, då hvar och en skall utfå sin rätt, så skulle 
på dessa utländske aktieegare belöpa sig så och så många hemman. 
Men, om också sådan utskiftning af ett aktiebolags fastigheter skulle 
ifrågakomma, blefvo utländske innehafvare af aktier i det upplösta 
bolaget i allt fall icke egare af någon svensk jord, derest de ej er- 
höllo Kongl. Majtts tillstånd att ega och besitta de dem tillskiftade 
fastigheter, hvadan ju det af utskottet påpekade förhållandet saknar 
all betydelse. Jag påstår sålunda, att den blotta omständigheten, att 
utländing eger aktier i bolag, som eger fastighet på landet, icke, en
ligt svensk lagstiftning, gör honom i någon mån till fastighetsegare 
eller egare. af svensk jord. Under sådana förhållanden anser jag denna 
farhåga, att svensk jord genom dessa bolags köp skall komma i ut- 
ländingars ego, vara oberättigad. Jag tror ock, att den är öfverdrifven 
utskottets farhåga med afseende på de sjelfegande hemmansegarnes 
förmåga att sjelfve bedöma, hvad som för dem kan vara bra eller ej; 
de äro väl icke omyndige män, utan lära väl förstå hvad de göra och 
se till hvad de få i betalning för de hemman, de afyttra. I ett an
nat sammanhang talar utskottet om, att de icke iakttaga sin sanna 
rätt och nytta, att de ej skaffa sig tillräcklig skog till sina hemman 
m. m. Allt detta synes afse behof af ett slags förmyndareskap, som 
staten icke är behörig att ikläda sig för myndige män. Om man 
genom en lag kunde förbjuda allmogen att realisera sina hemman, 
utan att först hänskjuta saken till Riksdagen eller annan myndighet, 
som kunde vara rigtigt om om dem, det kunde så vara, men eljest 
torde hvarje lagstiftningsförsök här vara fåfängt.

Jag anser derför, att vi böra hålla oss qvar på ståndpunkten af 
1810 års förordning, som är en äkta svensk stadga, så lydande: 
»Hvarje svensk man, till hvilken klass af medborgare han räknas 
må, är berättigad att förvärfva och besitta fast egendom och jord inom 
Svea rike, å land och i stad, af hvad natur som helst, och åtnjuta 
densamma tillhörande förmåner, emot uppfyllande af dermed för
knippade eller framdeles åtagande skyldigheter.»

Jag tror ej, att Första Kammaren skall utaf en missrigtad agita
tion mot aktiebolagen låta förleda sig att rubba en sådan gammal 
grundsats i vår lagstiftning, helst som man ju genom den af utskottet 
förordade lagstiftning icke skulle träffa möjliga missbruk af andra 
bolag än aktiebolag eller af enskilde, personer.

På de skäl, jag nu anfört, yrkar jag afslag på utskottets hem
ställan.

Herr Hasselrot: Jag hyser icke den förhoppning, att kam
maren sedan i fjor i väsentlig mån ändrat sin uppfattning i den 
föreliggande frågan. Men trots detta anser jag mig skyldig att med 
några ord bemöta hvad som anförts mot lagutskottet och försöka för
svara den ställning lagutskottet intagit såväl i år som i fjor.
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Ifrågasatt Såvidt lag förstår, misstager man sig alldeles, då man säger, att
insurammng lagutskottets förevarande förslag grundar sig på en agitation eller 
rätt till för- någ°t slags hat mot aktiebolag. Detta är ingalunda fallet. Lag

ra)/ af utskottet har, såvidt jag förstår, ärligt och upprigtigt erkänt aktie- 
fastighet å bolagens stora förtjenster om vårt land, särskild! om vårt skogsbruk. 

(Forts) ^*en mycket ärade talaren på elfsborgsbänken sade, att lagutskottet 
helt och hållet nonchalerat att yttra sig om skogsvården. Nej, med 
förlof, det har lagutskottet icke gjort. Lagutskottet säger på sid. 12: 
»Såvidt utskottet har sig bekant, torde det till och med om de skogs- 
bruksidkande aktiebolagen, mot hvilka eljest mest anmärkningar före
kommit, med skäl kunna sägas, att de i fråga om skogsvården fullt 
ut lika mycket som de enskilda jordegarne fästa afseende vid kom
mande tiders intressen.» Det är ett mycket vackert vitsord lagutskot
tet sålunda gifvit de skogsbruksidkande aktiebolagen, jag tror, med 
fullt skäl.

Såsom en föregående talare påvisat, sönderfaller lagutskottets 
förevarande utlåtande i två delar. I den ena delen, den första, fram- 
hålles vigten af att man tillgodoser den sjelfegande allmogen, så att 
den icke öfver höfvan förminskas. 1 den andra delen betonar utskottet, 
att man måste se till, att icke utländingar genom inköp af aktier 
blifva egare af för stor del af Sveriges jord.

Hvad den första delen beträffar, har man med statistiska siffror 
sökt visa, att den sjelfegande allmogen icke väsentligt minskats ge
nom aktiebolagens jordförvärv Lika med den lagutskottsledamot, 
som nyss både ordet, ber jag att få hänvisa till den statistik, som 
finnes i utskottets betänkande, och till den allmänna erfarenheten, 
som icke kan förneka, att särskild! i Norrland och Dalarne bolagens 
fastigbetsförvärf i väsentlig grad reducerat den sjelfegande all
mogen. Nu är frågan — och den stora frågan — den: huru skall 
detta kunna ändras och jemnas? Efter mitt förmenande ingalunda så, 
att bolagen skola förbjudas att förvärfva skogsmark. Tvärtom tror 
jag, att den enda utväg att för framtiden få en ordentlig skogs
avverkning, dervid hänsyn tages till kommande tiders kraf, är den, 
att skogarne i Norrland och Dalarne samlas i solida bolags händer i 
stora komplexer. Men detta hindrar ju icke, att den jordbruk och 
boskapsskötsel idkande befolkning, som finnes der, kan blifva bi
behållen genom särskilda bestämmelser, om hvilka jag nu icke skall 
närmare yttra mig. Äfven i industricentra kan och bör den sjelf
egande allmogen bibehållas. Det kan emellertid icke vara någon an
ledning att utfärda något allmänt förbud för bolagen mot köp af jord. 
Men bolagen skulle endast under vissa vilkor få köpa den åker och 
äng, som de ej behöfva och ej begära. Nu säger man, att hemmans- 
egarne uppenbarligen komme att förlora på en sådan bestämmelse. 
Ja, de skulle förlora en hel mängd spekulanter, då bolagen ej finge 
köpa obehindradt. Hemmansegarne skulle till följd deraf vid för
säljningar få mindre betaldt. Det är alldeles gifvet, att den enskilde 
hemmansegaren komme att förlora derpå, men bemmansegareståndet
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komme att vinna. Det skulle kunna bibehållas oförminskadt, under Ifrågasatt 
det att nu med hvarje hemmansegare, som säljer till bolag, eu individ 
utgår derur och ståndet smälter samman. Fördelen för den enskilde räff fm yöt.. 
hemmansegaren att få sälja dyrt får ej ses enstaka, utan bör ses till- värf af 
sammans med fördelen för landet att kunna bibehålla eu medborgare- fastighet a 
klass af väsentlig betydelse. (Fort* )

Här är vidare sagdt, att det står i 1810 års förordning, att 
hvarje svensk man skall hafva full frihet att förvärfva och besitta 
jord. Ja, »hvarje svensk man». Man tänkte sig icke år 1810, att 
detta opersonliga bolagsväsen kunde utvecklas så som nu skett. Jag 
tviflar. på, att 1810 års lagstiftare tänkte sig, att begreppet »svensk 
man» skulle omfatta sådana juridiska personer, hvarom nu är fråga.

Jag öfvergår nu till den andra frågan, som för mig ställer sig 
ännu vigtigare än den förra. Man vet, huru hänsynslöst utländska 
stormagter skydda sina undersåtar, då deras intressen komma i kolli
sion med rättsförhållandena i en mindre stat. Och jag får säga, att, 
då den princip är i svensk lag faststäld, att utländingar icke skola 
få köpa svensk jord utan Kongl. Maj:ts tillstånd, det är ett beklag
ligt förhållande, att sådant ändock går för sig genom att utländingar 
köpa de flesta aktierna i ett svenskt bolag. Nu sade den siste ärade 
talaren, att den, som eger aktier i ett fastighetsegande bolag, icke 
derför eger något af bolagets jord, utan blott och bart sina aktier, 
och att det är styrelsen, som sköter jorden. Detta är ett formalistiskt 
åskådningssätt. Om skötseln och vården af bolagets jord bestämmer 
ju bolagsstämman, och det är således i många bolag faktiskt utländske 
aktieegare, som bestämma om jordens bruk och skötsel, en rätt, som 
just härflyter af eganderätten.

Det var icke längre sedan än i förgår, som jag for förbi eu 
stor, grann egendom i mellersta Sverige, hvilken fordom varit en 
prydnad och en ära för sin trakt, och herrarna kunna icke ana, huru 
den nu såg ut: skogen var totalt sköflad intill de allra minsta dimen
sioner. Den eges nu af ett bolag, hvars alla delegare utom styrelse
ledamöterna äro tyskar; och så skulle icke heller ett svenskt bolag 
kunna handla utan alla tankar på framtiden. Den är naturligtvis 
köpt på spekulation att så fort som möjligt taga igen köpeskillingen 
ur skogen, för att sedan lemnas vind för våg. Det vore dock icke 
så svårt att sätta ett hinder för sådant genom den bestämmelsen — 
som endast en af de föregående talarne satt sig emot — att alla 
aktier i fastighetsegande bolag skola ställas på viss man och icke få 
utan Kongl. Maj:ts tillstånd öfverlåtas till utländing. Man har sagt, 
att detta — att aktier icke kunde säljas i utlandet utan Kongl.
Maj:ts tillstånd — skulle förstöra våra aktiebolags kredit i utlandet.
Det är visserligen sant, att detta skulle försvåra möjligheten för ut
ländingar att förvärfva sig andel i bolag, hos hvilka de hafva fordrin
gar på grund af obligationer eller annorledes, men samma förhållande 
eger ju rum i afseende å inteckningar: en utländsk inteckningshafvare 
kan icke, om egendomen säljes på exekutiv auktion, inköpa den-
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Ifrågasatt samma utan Kongl. Majts tillstånd. Det vore väl icke värre för 
aktiebolag8 for<iringsfgare hos aktiebolag.

rätt till för- I sådana saker, som beröra hela landets välfärd, får man icke 
värf af o utgå från så abstrakta principer som den mycket högt ärade talare 

fastighet å på uplandsbänken, som sade, att individens frihet att förfoga öfver 
(Forte) sin egen(lom bör stå öfver allt annat. Det är en vacker sats, som

låter bra; men jag betviflar, att det är möjligt att praktisera den i 
vårt land med de kulturförhållanden, hvarunder vi lefva: banden på 
den ene och på den andre äro alldeles för många i alla afseenden, 
för att denna princip skall kunna drifvas igenom.

Under sådana förhållanden och då jag tror, både att den första 
synpunkten är synnerligen vigtig och att den senare är af ännu större 
betydelse, kan jag icke underlåta att yrka bifall till lagutskottets 
förslag i nu föredragna del.

Hans excellens friherre von Essen: Jag skall endast tillåta 
mig att bemöta ett uttalande af lagutskottets ärade ordförande angå
ende ett uttryck, som jag fälde. Jag sade nemligen, att utskottet 
»nonchalerat» skogsvården, men jag tog ögonblickligen tillbaka detta 
uttryck och sade, att utskottet har icke behagat fästa sig vid skogs
vården, som jag anser vara det vigtigaste i fråga om Norrland — 
jag tror icke, att jag misstager mig i att jag sade så. Och oaktadt 
utskottet nämner, att bolagen skött sina skogar fullt så väl som de 
enskilde, har utskottet dock icke utdragit konseqvensen häraf och 
framhållit önskvärdheten af att bolagen komme i besittning af sko- 
garne. Bolagen sköta i regeln sina skogar bättre än de enskilde. 
Man bör fästa sig vid detta förhållande såsom en mycket vigtig faktor 
vid bedömandet af denna fråga, enär just skogarne i Norrland äro 
denna landsdels största rikedom, hvarpå Norrlands framtid hvilar i 
vida högre grad än på beredande af jordbruk åt personer, som med 
knapp nöd kunna draga sig fram derpå i dessa ödebygder. Det är 
icke på jordbruket, som landets välfärd bör baseras i Norrland, utan 
det faller af sig sjelf, att det der är storindustrien, som skall samla 
folk omkring sig. Det kan icke gå till på annat sätt. De små 
fabrikerna och verkstäderna — vare sig sågverk, jernverk eller pappers- 
fabriker — gå icke der, utan tillverkningen måste drifvas i stor skala 
och med begagnande af den drifkraft, hvarpå Norrlands vattenfall 
gifva så riklig tillgång. Ingen magt i verlden kan hindra utveck
lingen att i Norrland gå i denna rigtning.

Det är från denna synpunkt jag ser frågan, huru Norrlands rike
domar skola komma landet till godo. Jag anser denna utväg vara 
den bästa, och det är derför, som jag tillåtit mig yrka afslag å det 
ifrågasatta inskridandet mot aktiebolagen.

Hvad åter beträffar utländingars delaktighet i bolagen, så har 
jag ingenting emot, att man i det afseendet vidtager de åtgärder, 
som kunna finnas nödiga; men genom antagande af det nu förelig
gande förslaget kryper — om jag så får säga — framställningen härom
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undan för det andra yrkandet, som utgör hufvudsaken i utskottets 
hemställan.

Jag har rest mycket i Norrland och känner ganska väl till 
markerna der uppe. Utefter kusten är ju jorden relativt bördig och 
klimatet något så när betryggande, men gifvet är, att Norrlands fram
tid ej kan vara baserad på någon egentlig utveckling af dess jord
bruk. Jag tilltror mig naturligtvis icke att derom hafva lika full
ständig kunskap, som många af dem, hvilka äro bosatta i dessa 
trakter, de torde helt säkert hafva insett, att det enda sätt att bringa 
jordbruksnäringen till framgång och trefnad för Norrlands inbyggare 
är ingalunda att sprida eller splittra jordbruket på olika bänder i 
landets skilda delar och å öde trakter, utan fast hellre att samman
föra de bofaste uti byar eller sådana samfälligheter, hvarest de kunna 
hafva beröring med andra och kunna få tillfällen till biförtjenster 
genom fiske, grufvedrift eller skogsafverkningsarbeten och dylikt under 
den långa tid af 8 å 9 månader, då jordbruket ej gifver dess idkare 
vare sig sysselsättning eller inkomst. Det bjelper ej om man gifver 
nybyggarna aldrig så mycken skog, när de icke äro förbjudna att 
sälja afverkningsrätten. Den komité, som blifvit tillsatt för att be
handla skogsfrågor, kommer att beröra dessa frågor ifrån skogsvårdens 
synpunkt, och utan att vilja ingå i någon närmare relation af dess 
arbeten, vill jag blott nämna, att komitén käft sin uppmärksamhet 
särskilt fästad vid nybyggarnes skogar i afseende å afverkningsrättens 
tillgodogörande, att icke skogarna må, såsom hittills mångenstädes 
egt rum, ramponeras och förstöras, utan att skogsköparne åläggas 
vissa förpligtelser med hänsyn till skogsafverkningen, att den bedrifves 
så, att alltid för nybyggaren qvarstår möjligheten att få bördighet pft 
den skogsmark, hvartill lian upplåtit afverkningsrätten, och det är 
väl alldeles otvifvelaktigt att bolagen, helst de större bolagen, i regeln 
hafva både vilja och förmåga att sörja för en bättre återväxt än hvad 
de enstaka nybyggare med sina små tillgångar förmå. Det kan icke 
förnekas, att ju icke ett och annat bolag härvidlag försummat sin 
pligt att tänka på skogens återväxt, men sådant skulle äfven kunna 
förekomma, i fall de åsigter komma att göra sig gällande, som den 
nyssnämnda komitén, den s. k. skogskomitén, kommer att lägga fram 
till Kongl. Maj:ts och Riksdagens antagande.

Det kunde vara mycket att tillägga i denna fråga, men hvad 
jag redan sagt torde vara tillräckligt för att gifva stöd åt den åsigt 
jag hyser.

För min del yrkar jag afslag på lagutskottets utlåtande.

/frågsatt 
inskränkning 
i aktiebolags 
rätt till för

värf af 
fastighet å 

landet. 
(Forts.)

Efter det öfverläggningen ansetts härmed slutad, gjorde herr 
talmannen i enlighet med de yrkanden, som derunder förekommit, 
propositioner, först på bifall till hvad utskottet i den nu föreliggande 
punkten hemstält samt vidare på afslag derå, och förklarade sig 
anse den senare propositionen vara med öfvervägande ja besvarad.

Första Kammarens Prat. 1900. N:o 27. 3
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Om åtgärder 
för beredande 
af tillgång 

till husbehof s- 
skog åt vissa 
för sjelfstän
digt jordbruk 
afsedda ego

lotter.

Torsdagen den 19 April.

Votering begärdes, i anledning hvaraf uppsattes, justerades och 
anslogs en så lydande omröstningspropositiou:

Den, som bifaller hvad lagutskottet hemstält i punkten 1 af sitt 
utlåtande n:o 35, röstar

Ja;

Den, det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej, afslås utskottets hemställan.

Omröstningen företogs, och vid dess slut befunnos rösterna hafva 
utfallit sålunda:

Ja — 38;
Nej — 79.

Punkten 2.

Herr Hasselrot: Då kammaren afslagit första punkten i ut
skottets hemställan, tager jag för gifvet, att kammaren icke är be
nägen att godkänna den andra; och tillåter jag mig derför yrka afslag 
å densamma.

Efter härmed slutad öfverläggning yttrade herr talmannen, att 
beträffande förevarande punkt endast yrkats, att hvad utskottet hem
stält skulle afslås.

Härefter gjordes propositioner, först på bifall till utskottets hem
ställan samt vidare på afslag derå, och förklarades den senare propo
sitionen vara med ja besvarad.

Föredrogs och hänvisades till statsutskottet den under samman
trädet aflemnade kongl. propositionen.

Herr Unger erhöll på begäran ordet och yttrade: I anseende 
till ämnets vigt och omfattning tager jag mig friheten hemställa, att 
särskilda utskottets utlåtande, n:o 1, i anledning af dels Kongl. Maj:ts 
nådiga proposition till Riksdagen med förslag till lag angående er
sättning för skada till följd af olycksfall i arbete och till lag om
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itndrad lydelse af 17 kap. 4 och 11 §§ handelsbalken, dels ock vissa 
inom Riksdagen väckta motioner, måtte uppföras främst bland två 
gånger bordlagda ärenden på föredragningslistan om lördag den 21 
april.

Denna hemställan bifölls.

Herr Billing, som härpå fick ordet, yttrade: Jag anhåller att 
få föreslå, att tillfälliga utskottets betänkande n:o 5, i anledning af 
väckt motion om skrifvelse till Kongl. Maj:t angående anstånd med 
åtgärder för återbesättande af det lediga biskopsembetet i Kalmar 
stift, måtte uppföras på föredragningslistan till det plenum, som hålles 
nästkommande onsdag.

Härtill lemnade kammaren sitt bifall.

Torsdagen den 19 April.

På framställning af herr talmannen beslöts, att bland andra 
gången bordlagda ärenden skulle bevillningsutskottets betänkande n:o 
30 sättas sist på föredragningslistan till nästa sammanträde.

Justerades fyra protokollsutdrag för deuna dag, hvarefter kamma
ren åtskildes kl. 3,so e. m.

In fidem
A. v. Krusenstjema.


